
Un exemple de materials per distribuir seria
en format targeta. El record de les targetes
de TMB de l’any 2000 (Any Mundial de les
Matemàtiques) encara és present en molts de
nosaltres.

Targeta de metro de Barcelona de l’any 2000

Costa creure que en tan poc espai hi pugui
haver tantes matemàtiques, i de tant nivell. A
més es podria aprofitar per plantejar reptes i
informació de la matemàtica aplicada. És un
bon moment per fer arribar la importància
d’aquesta disciplina i l’impacte favorable que
té en la nostra societat. A més, en aquest
format s’intentarà que es pugui fer difusió
en àmbits com escoles, biblioteques, llibreries,
bars, museus, etc.
En una segona fase tindrem l’execució i les
activitats durant el mes de les matemàtiques.
Aquesta part és on ens haurem d’adaptar a
la ja famosa nova realitat. El disseny i la
creació d’una exposició itinerant, amb plafons

interactius, explicatius i manipulables és una
de les opcions que es treballarà. La fotografia
matemàtica també hi tindrà el seu espai. Es
buscarà fer una acció coordinada en tot el
territori espanyol en forma de concurs i per
ajudar a la difusió a traves de xarxes socials
i en el món digital en què vivim.

Una de les propostes que ja s’han hagut de
readaptar en aquests mesos és la de les con-
ferències i els tallers. La impossibilitat de fer-
les presencials ha fet que hàgim d’anar a l’espai
virtual per portar-les a terme. Hem vist que, tot
i que es perd una part important de interacció
i manipulació, es pot guanyar en accessibilitat,
immediatesa i internacionalització. Tot i així,
haurem de veure què passarà: només el temps
dirà què es podrà fer i què no el març del
2021.

Per tant, els reptes que ens esperen per al futur
són molts i variats. Dissenyar i apropar les
matemàtiques és un primer pas, però hem de
recordar sempre fer-ho des de la perspectiva
inclusiva. No podem permetre que barreres
socials existents dificultin l’accés a les matemà-
tiques i a la seva divulgació. Hem d’anar més
enllà, i aprofitar que el tema és “Matemàtiques
per a un món millor” per recordar que la
societat en què vivim, la diversitat de persones
que hi ha, és immensa.

Ànims a tots i us esperem el març del
2021.

Projectes de recerca

Finançament, recerca i matemàtiques a l’estat espanyol: els MTM
Xavier Jarque i Enric Ventura
Investigadors de la Universitat de Barcelona i la Universitat Politècnica de Catalunya

El 13 de maig del 2020, en ple confinament per
la pandèmia de la covid-19, el comitè científic
de la Societat Catalana de Matemàtiques vam
mantenir una reunió en línia amb Francisco
Martín Serrano, president del panel de Ciencies
i Matemàtiques de la nova Agència Estatal
de Recerca (AEI). La reunió va ser a petició
seva i ens consta que va haver-n’hi d’altres
amb diversos col.lectius. L’AEI, projecte iniciat

durant la darrera legislatura del PP, vol ser un
òrgan independent del govern amb un pressu-
post que no estigui a mercè de la volatilitat del
moment i, conseqüentment, donar estabilitat al
finançament de la recerca. La intenció és que
l’agència gestioni la major part dels programes
i convocatòries competitives per a ajuts a la
recerca i el desenvolupament i, en particular,
s’encarregui dels ajuts econòmics als grups de
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recerca bàsica que, en el cas de matemàtiques
reben el nom de MTMs.
L’objectiu de la reunió era el d’informar-nos
(i, eventualment, recollir les nostres opinions)
sobre el nou enfocament que volen donar a
aquests ajuts des de l’agència, cosa que afectarà
molts dels grups de recerca en matemàtiques
catalans. En tot cas, val a dir que les decisions
polítiques que se’ns van explicar i que nosaltres
resumim a continuació no són pas decisions del
president del panel; la seva funció, i la dels
membres del panel, és la de portar-les a terme
i fer-les efectives.
No hi ha raons per dubtar de les bones
intencions dels nous gestors a l’hora de prendre
mesures de política científica que ajudin a
millorar la qualitat de la recerca a Espanya;
el que sí que posem en dubte (o del que
fem una lectura crítica) és la manera com
ho estan enfocant, i l’eficàcia de les mesures
que proposen; ves que alguna no faci l’efecte
contrari del que pretén aconseguir.

El panel de matemàtiques
Els nous president i director de l’Agència
Estatal de Recerca són, respectivament, Rafael
Rodrigo Montero i Enrique Playán Jubillar,
aquest últim enginyer de carrera. Com dèiem,
l’agència té com a missió el foment de la
investigació científica i tècnica en totes les
àrees del coneixement, mitjançant l’assignació
competitiva de recursos públics, el seguiment
de les actuacions finançades i del seu impacte i
l’assessorament en la planificació de les accions
o iniciatives a través de les quals s’instrumenten
les polítiques d’R+D de l’Administració Gene-
ral de l’Estat.
Dins l’organigrama de l’agència, el panel de
l’àrea de Matemàtiques (el número 9 de 19 pa-
nels) és l’encarregat de fer l’avaluació científica
dels MTMs, és a dir, del que popularment els
matemàtics hem anomenat les assessores. Està
presidit per Francisco Martín (U. Granada;
geometria i topologia) i en formen part M.
Jesús Carro (U. Complutense Madrid; anàlisi
matemàtica), Francisco Castro (U. Sevilla, àl-
gebra), J.Carlos Cortés (U.P. València; mate-
màtica aplicada), Eduardo García (U. Santiago;
geometria i topologia) i M. Dolores Ugarte
(U. Pública Navarra; estadística i investigació
operativa).

Competitivitat del programa
La primera consideració, i potser la més crida-
nera, és la determinació de la nova direcció de
l’agència de fer que els programes MTM dels
propers anys segueixin l’esperit competitiu de
les beques ERC i que, per tant, se’n redueixi
significativament la taxa d’èxit.
Estadísticament, durant els darrers anys s’han
subvencionat entre un 40% i un 60% de les
sol.licituds de projectes de recerca en àrees de
ciències excloent-ne les matemàtiques, mentre
que, si es mira el panel de matemàtiques,
aquest percentatge se situa entre el 75% i
el 90% (el 2019 va ser del 87%). Segons les
noves directives, això és un biaix dolent que
cal corregir i proposen forçar-ne la correcció
gradualment durant els propers anys fins a
estabilitzar la taxa d’èxit en el 50% de les
sol.licituds (proposen el 66% aquest 2020, el
60% el 2021, el 54% el 2022 i el 50% el 2023).
L’any 2020 s’ha assolit ja el 66% clavat (el
nombre de projectes era divisible per 3).
Si bé aquest criteri pot semblar raonable (i
fins i tot forçat per les polítiques europees en
temes de recerca), no hi ha dubte que tindrà un
impacte negatiu dins la comunitat matemàtica
en el sentit que molta de la recerca que s’està
fent avui quedarà fora del finançament públic
estatal via el seu programa de referència. L’ex-
plicació que la nostra comunitat fa d’aquestes
diferències entre les taxes d’èxit dels projectes
de matemàtiques i d’altres ciències es fonamen-
ta en el fet que només els grups més sòlids de
recerca en matemàtiques demanen finançament
i, per tant, els projectes són majoritàriament
bons, mentre que a d’altres àrees els projectes es
demanen sense aquest auto-filtre. Per suportar
aquesta argumentació, hom pot observar que
la comunitat de físics és tres vegades més gran
que la de matemàticsa escal estatal, mentre
que el nombre de sol.licituds anuals que fan
és de l’ordre de set vegades superior (com
veurem més endavant, el nombre absolut de
projectes demanats té, en si mateix, impacte
en el finançament).
Les males notícies són —i així es va fer explícit
en la reunió— que la política científica consi-
dera aquest argument buit de contingut i fals.
És més, ves que no sigui que el biax en la taxa
d’èxit de matemàtiques no s’expliqui per una
raó ben poc científica com que els matemàtics
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ens coneixem tots i apliquem la màxima hoy por
ti, mañana por mí. Ras i curt.
Si assumim aquesta davallada de les taxes
d’èxit dels projectes del ministeri, hom pot ex-
trapolar que molts grups que fins ara demanven
finançament de manera regular deixin de fer-
ho. Aquesta derivada seria molt perjudicial (i
afectaria negativament tothom, no només els
grups no finançats). Potser en sou tots molt
conscients, però si M és el total d’euros a
repartir (tots els panels), K és el nombre total
de projectes demanats (tots els panels) i k9 és
el nombre de projectes demanats al panel de
matemàtiques, llavors ens corresponen

m9 = M
k9
K

euros. Observeu que K i k9 són el nombre
de projectes demanats, no pas els finançats.
En altres paraules, si k9 es fa petit, estem
fotuts. I si pensem en termes de successions
decreixents, estem ben fotuts. L’any 2019 els
nostres projectes representaven l’1% del total
i, com que M va ser de 236 milions, ens en
van tocar m9 ≈ 2.4 milions (al final va ser una
mica més per la inclusió d’uns diners extres per
beques de doctorat).
Finalment, i lligat amb tot el que hem explicat,
se’ns va fer explícita la necessitat d’un canvi
de filosofia respecte al finançament regular dels
grups de recerca. Hi ha una assumpció entre
nosaltres que el finançament beu de dues fonts:
els MTMs i els SGRs, I que aquestes fonts són
estables en el sentit que, després d’un MTM (i
en la hipòtesi que el treball es continua fent
bé), en vindrà un altre. La nova filosofia és
que cal demanar molts més projectes i fonts de
finançament a diverses administracions o enti-
tats privades (especialment a escala europea)
ja que no hi haurà finançament assegurat via
el ministeri. Si només un 50% dels projectes
reben finançament, vol dir que l’altre 50%, si vol
continuar fent recerca, haurà de beure d’altres
fonts. En resum, més projectes a escriure i taxes
d’èxit molt més competitives.
Que cadascú en tregui les conclusions que con-
sideri oportunes. La nostra percepció local del
problema (és a dir de cadascú de nosaltres de
manera individual) ens fa pensar que els grups
de recerca que tenim a prop fan una recerca
de molta qualitat i, per tant, mereixen el

finançament (escadusser, sigui dit de passada)
que rebem; però des d’una perspectiva global
del problema, no semblen justificades taxes
d’èxit tan altes, si realment les convocatòries
són competitives. Sigui com sigui, aquest és un
camí de no retorn, i més quan el pes de la
política europea cada cop serà més rellevant en
la despesa de l’estat espanyol. Per tant, haurem
de ser valents com a comunitat i jugar totes les
cartes que tinguem a les mans.

Altres consideracions: mida, línies priori-
tàries i despeses
En aquest apartat comentem de manera més
breu algunes consideracions que també es van
explicar, però que no sembla que tinguin
implicacions tan fonamentals com les anteri-
ors.

Mida. Es vol deslligar, almenys de manera
expressa, el finançament dels projectes del
nombre d’investigadors que en formen part (allò
de tant per EDP). L’avaluació dels projectes es
basarà en quatre punts:

• viabilitat i qualitat del projecte (50%),
• CV de l’equip investigador (30%),
• impacte científic (10%),
• impacte socio econòmic (10%).

Si el projecte és bo rebrà el finançament que
es consideri oportú, però no un múltiple del
nombre d’investigadors. La idea és combatre
la tendència de certs grups a afegir EDPs
poc actius a un projecte (o actius en temes
allunyats del projecte) per intentar augmentar-
ne el finançament assignat. No creiem que
aquesta consideració tingui efectes reals en la
majoria, per no dir la totalitat, dels projectes
d’universitats i instituts catalans. I tampoc
queda clar com aquesta consideració s’adequa a
la filosofia històrica que els grups tinguin prou
massa crítica.

Línies prioritàries. Pel que fa a la política
científica a Europa (dins del proper Horizon
2021-2027), hi ha tres grans línies prioritàries,
i això sembla que també es projectarà en les
polítiques dels estats membres i, en particular,
en l’agència espanyola. Són:

• intel.ligència artificial, machine learning i
ciència de dades;
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• atenció mèdica personalitzada, i
• mars, aigües, energia, i ecologia.

No cal ser gaire suspicaç per veure que molts
dels projectes de matemàtiques que actualment
defensem tenen un encaix més aviat difícil en
aquestes línies. Hi ha certament matemàtiques
jugant un paper clau en totes, però molts dels
nostres projectes no hi tenen cap connexió
directa. Així doncs, tant a Europa com a l’Estat
el finançament de la recera en matemàtiques
(almenys aquella matemàtica que tradicional-
ment hem fet la major part dels investigadors
catalans) mantindrà la derivada negativa que
hem vist des de principis de segle XXI, i més
cruament des de la darrera crisi econòmica; no
es pot saber la dimensió del que passarà com a
conseqüència de la covid-19.
Posant totes les anteriors consideracions dins
d’un mateix sac, semblaria que hauríem de
recomanar que es presentessin moltes més
sol.licituds de projectes i, per tant, aquests
projectes s’estructuressin en equips més petits,
i que s’intentés vincular la temàtica de recerca
a alguna de les àrees prioritàries. Però això
pot semblar demagògic i una caricatura de
la solució del problema. Començar a seguir
estratègies artificials que no responguin a la
realitat de la recerca i dels grups de recerca
actuals per adequar-se a les noves polítiques
també pot tenir efectes indesitjables.
Despeses. Dins d’aquest punt agrupem di-
verses consideracions, algunes de certament
estranyes. . .

• Els projectes de matemàtiques sol.liciten i ob-
tenen imports, de mitjana, molt inferiors als
de la majoria d’àrees. Tenim tendència a ser
molt conservadors. Una part d’aquest biaix
pot venir del fet que no necessitem grans
equipaments, però hauríem de demanar més
diners per a capital humà, és a dir contractes
predoctorals i postdoctorals.

• Lligat amb el punt anterior, sembla que a
la direcció de l’agència no li sembla adequat
que la major part del pressupost sigui per
finançar dietes, hotels, professors visitants
i congressos. Entenem que en altres àrees
els projectes demanen més pressupost per
a estudiants de tesi, estades postdoctorals i
equipaments. L’experiència que tenim en ge-
neral és que s’han donat molt pocs ajuts per

tenir alumnes de tesi (malgrat que els grups
els demanem; potser menys del que hauríem
de fer) i que les altres despeses (dietes, hotels,
professors visitants, etc) són exactament les
que han de ser. “What else?” (que diria
el George Clooney) Del que necessitem poc
o gens, no en reclamem, ni tampoc posem
en dubte que col.legues d’altres àrees en
necessitin i se’ls en proveeixi. De la mateixa
manera, voldríem que se’ns respectessin les
nostres especificitats naturals, i que no hàgim
d’estar-nos justificant permanentment per
gastar en viatges o per ser modestos a l’hora
de sol.licitar projectes.

• Cal fer tot el possible per no retornar els
diners que se’ns concedeixen. Les matemà-
tiques són, amb molta diferència, l’àrea que
retorna més diners que no es gasten durant
el període del projecte. En la darrera convo-
catòria de la qual es tenen les dades es va
tornar el 20% del total de l’import assignat
als projectes. Això depèn de nosaltres, i cal
tallar-ho de soca-rel.

Resumint, doncs, els aires que bufen des de
l’oest per als propers anys no semblen gaire
favorables per a les matemàtiques catalanes. I
la tempesta (sanitària, econòmica i social) que
tenim ja ben bé a sobre nostre provocada per
la covid-19, aquesta a l’est, a l’oest, al sud i al
nord, fa més por que una pedregada. En la dar-
rera reunió de presidents dels estats membres
de la UE, l’acord per repartir els 750 milions
d’euros per pal.liar els efectes de la covid-19
inclou una retallada significativa dels fons del
Horizon 21-27. Dues coses: (i) gran coherència;
la ciència és l’eina bàsica per fer front a la
pandèmia i ara se’n retallen els pressupostos,
i (ii) aquesta política tindrà rèpliques internes
a cada país; estem avisats.
No obstant això, una part cada cop més
significativa de la societat catalana vol fer
un canvi d’arrel en la nostra governança, que
també implicarà assumir responsabilitats en el
finançament de la recerca en el context d’un
estat europeu. I això vol dir que els matemàtics
hem de saber posicionar-nos en aquest nou
escenari i fer valer la nostra vàlua. El precedent
del programa SGR (pensat des d’un marc
netament autonòmic) no és precisament gaire
afalagador i, per tant, mirar cap al futur és
sempre veure un munt de feina per fer, però
també la il.lusió per fer-la.
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